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Hárman a csapatból 
A felújítás kezdete óta o lyannyi-
ra várt napon , a main az építke-
zés krónikása kötelességének ér-
zi, hogy régi adósságát törlessze. 
Összeismertesse olvasóit azokkal , 
akiknek részük volt ebben az iz-
ga lmakban, válságos helyzetek-
ben, győztes p i l lanatokban, ide-
ges feszültségben, jó l e ső meg-
nyugvásban sem s z ű k ö l k ö d ő fo-
lyamatban: az átépítésben. De 
hát kiket is vá lasszon? Seregnyi a 
lehetőség, zavaró a bőség , hiszen 
megszámlálhatatlanul sok szak-
ma, foglalkozási ág képviselőivel 
találkozhatott az elmúlt nyolc év-
ben. Prof i „nyi la tkozókkal" és 
munkájuk nehézségét szemérme-
sen elhal lgatókkal , kitüntetettek-
kel és alulf izetettekkel , szívüket-
lelküket beleadókkal és egy sötét 
sarokban kártyázókkai . A vá-
lasztás beszélgetőpartnereimre 
talán épp azért esett, mert sejtet-
tem: minden személyes kérdésre 
egy közösség nevében válaszolnak 
majd. Ha azt kérdezem egyikük-
től, most hogy van, azt válaszol-

„Tudtuk: 
meg lehet csinálni" 

Szekeres MiháK, Maár Márton és Darvas Tamás 

ja: túl a nehezén már jól va-
gyunk. Ha azt szeretném hallani, 
mire büszke a maga munkaterü-
letén, átmutat valamelyik kolle-
gájára. Ismerkedjenek meg hát 
olvasóink azokkal , akik eddig is 

kalauzaik voltak, ha az épülő 
színházban jártak képzeletben, 
egy-egy híradás olvastán. Ismer-
jék meg őket , s meglátják: a kész 
színházat, s az ott d o l g o z ó csapa-
tot ismerik meg j o b b a n . 

Darvas Tamás az egyetlen a Délép 
do lgozó i közül , aki végigcsinálta a 
nyolc évet, aki ott volt minden kilo-
méterkőnél . 

— Kitől tudta meg, hogy a szín-
ház építésvezetője lesz? 

— Zsák Miklóstó l , a magasépítési 
üzemigazgatótó l . 

— Mire gondolt akkor? 
— N e m éreztem a súlyát, csak a 

tetőfelújításra koncentráltunk 1978-
ban. Rut inmunkának tűnt. Még 
amikor a teljes felújítás szóba került, 
akkor sem sejtettem, mi vár ránk. 
Aztán? Szerkezetek egyeztetése, mi 
miből legyen, mit tud megcsinálni a 
cég, tárgyalások a t echno lógus Fa-
bula Andrással , az organizációs ter-
vezővel , daruzási program, ütemter-
vek — s még mindig v i szonylagos 
nyugalom. Á m amikor a bontási ter-
vet megkaptam és elkezdtük az üze-
mi szárnyat, a nézőteret bontani és 
lent álltam tíz méterrel mélyebben, 
mint ahol a széksorok vol tak, ami-
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„Összhangot teremtettünk" „Sosem maradtunk magunkra" 
Maár Márton nem csupán a színház-
felújítás mikéntjét k ido lgozó terve-
zőcsoport vezetője , hanem a CsOmi-
terv igazgatója is. 

* 

— Még mielőtt bárki azt gondol-
ná, megbízta építész-önmagát az" 
igazgató, elmondom: akkor még 
műteremvezető volt. De vajon jár-
tas-e a színháztervezésben ? 

— A szegedi szinház „kistestvéré-
nek", a kecskemétinek első felújítá-
sát terveztem korábban. De hogy be-
láttam volna az utat, amit majd meg-
tesz a tervezőcsoport , nem m o n d h a -
tom. N e m volt áttekintésünk a ház-
ról, át-kellett néznünk a régi terve-
ket. És amikor megismertük, rá kel-
lett j ö n n ü n k ; az eredetileg elképzelt 
szakaszos rekonstrukció nem m e g y ! 

— Többször elmondta már (la-
punkban is), hogy egyetlen cél vezé-
relte: megtartani az épület értékét, 
azaz a nézőtér hangulatát, de min-
den más funkciójában az elérhető 
legkorszerűbb teljesítményre kell ké-
pessé tenni a házat. Sikerült ? 

— Ha az annak idején igen eltérő 
sz ínvonalon megvalósított terek kö-
zötti összhangot nézem, igen. Hiszen 
sikerült a meglévő nézőtéri architek-
túrát kivinnünk a lépcsőházakba, a 
gipsz, az aranyozás , a sárgaréz disz-
rácsok, úgy érzem, a ma eszközeivel 
teremtenek ugyanolyan hangulatot . 

— Mit érzett a leghálátlanabb fel-
adatnak ? 

. — Azt , hogy egy régi házba kellett 
korszerű berendezésekei „beszer-
kesztenünk". Ez természetszerűleg a 
szinpadtérben volt a legnehezebb — 
itt jutott igazán f o n t o s szerep szak-
tervező kol legáimnak. 

— És mire büszke? 
— Például arra, hogy a páho ly fo -

lyosók gipszdíszei k iemelhetők, mö-
göttük fut a közművezetékek csator-
nája. Ha bármikor javítani , cserélni 
kell valamelyik kábelt, nem vésik 
szét a falat, csak „kipatento l ják" a 
gipszburkolatot . 

— Tervezőtársait, a beruházókat, 
kivitelezőket is odaértve, a csapat 
igencsak népes. Hogy jellemezné a 
közös munkát ? 

— Nézze , a hagyományos érte-
lemben vett, jó száz éve még gyako-
rolt építőmesteri munka mára elfe-
lejtődött . Ma egy-egy lábazatot a 
kőműves akkor csinál meg jó l , ha a 
logikáját is felismeri a fo lyamatnak . 
Úgy láttam, mindenki beleadta szak-
mai tudá-.a javát , s a válogatott csa-
pat tagjai egymástól is sokat tanul-
tak. Mint ahogy az egymásrautalt 
munkatársak között lenni szokott . 
Szakmailag is prof ivá lett ez a csa-
pat, annyiféle anyaggal , technoló-
giával do lgozot t itt egyetlen házon 
belül, ami — ha nem színházról van 

szó — talán csak tucatnyi építkezé-
sen adódik . 

— Mit csinálna másképp ? 
— Talán a két légbeszivónak ke-

resnék más helyet, ezek miatt sok 
kritikai megjegyzést kaptam. H o g y 
műszaki és anyagi okai vol tak, ami-
ért a ház két oldalára kerültek, azt 
talán m o n d a n o m sem kell. D e tudja, 
mi az érdekes? Most , hogy megszok-
ták ottlétüket az emberek, a szellő-
zők házikói egyre inkább belesimul-
nak a környezetbe. Öt év múlva vég-
képp eltűnik az ellenérzés, remélem. 

— Beszélgetésünk végefelé hadd 
továbbítsam azt, ami sok olvasóban 
is felmerült. Ez: a pénz... 

— Az 1978-ban készült program 
szerint 360 mill ió forintot kalkulál-
tunk. A jóváhagyáskor ez 260-ra 
csökkent . Ha akkor az árváltozáso-
kat nyolc évre előre prognosztizál-
juk, 700 millió lenne az összeg. S ha 
még hozzátesszük, hogy a balett-te-
rem és a hangtechnikai berendezés 
menetközben „jött be", meg ha nem 
húzódik el az átépítés, akkor azt kell 
m o n d a n o m : reálisan terveztünk. S 
ezt még akkor is val lom, ha t u d o m , 
hogy ez nem mindenki egyetértésével 
találkozik. Jó néhány szakember vé-
leménye is az volt; a végül is félmil-
liárdos összeg nem sokal lható . A 
kecskeméti színház most soros máso-
dik felújítását 360 millióra tervezték, 
s az a miénknél jóval kisebb szin-
h á z . . . / 

— Adódik a kérdés: elvállalná-e 
még egyszer egy szinházrekonstruk-
ció tervezését? 

— Gondolkodás nélkül. És ugyan-
ezzel a csapattal. A kimagaslóan szín-
vonalas munkát végzett kivitelezőket 
is beleértem. 

Szekeres Mihálynak lehetnének akár 
irigyei is. Ő m o n d j a : remélhetőleg 
nincsenek. Hiszen amikor a K ö / é p ü -
lettervező Vállalat nagymértékű át-
építést javaso ló , korábbi tervét elve-
tették, s a Csomitervet bízták meg a 
szegedi szinház felújításának terve-
zésével, egyetlen belsőépítész lévén 
vállalatánál, sejtette, h o g y - a z elkö-
vetkezendő években a Deák Ferenc 
és Vörösmarty utca sarkán lesz „má-
sod ik" munkahelye . 

— Hogy kezd munkához egy bel-
sőépítész ? 

— N e m választhatja külön a maga 
feladatát az építészettől , a statikusé-
tól , a gépészétől . Az átépítés alap-
gondolatának kidolgozása után, 
mint a többrétegű festék, úgy alakul 
ki a ház belső bevonata . Selmeczki 
Ernő, Kádár Ferenc, Kucsora Sán-
dor ugyanazt m o n d a n á , mint én: 
nem lehet megnevezni a „kezdés" 
pillanatát. < 

H — Tudom, valamelyik este beült a 
Pillangókisasszony próbájára. Mi-
lyen érzés volt? 

— Beszélgettem az énekesekkel is, 
ők mondták: „jól szól". Még az üres 
nézőtér is. Igazolás ez, hogy j ó volt 
az alapelvünk. 

— Nem is bánt meg semmit? 
— N e m változtatnék, ha elölről 

kezdeném, csak egyet: a körülmé-
nyeket . T ö b b időt szánnék a tervezés 
fo lyamatára. 

— Tanult-e Szekeres Mihály Sze-
keres Mihályról az elmúlt években ? 

— Egészen biztos, hogy a szinház 
utáni munkáimban nagyobb szere-
pet kap a t ü k ö r , an t inek a lehe tősé- . 
geit most ismertem föl . Ilyen anyag a 

•réz is — ez új volt számomra. Azt az 
élményt is a színházban kaptam, 
amit így fogalmazhatnék meg: mi 
mindent tud egy szakma igazi meste-

re! Csak találomra s o r o l o m : a kiálli-
tas-kivitelezők művezetőjé t , Tóth 
Ferencet, a kőfaragóktó l Dajka 
Lászlót, a f émmunkásoktó l Zsidi 
Lászlót. Hogy mennyi ötletet adtak! 
Ne így, h a n e m . . . És volt javas latuk! 
Sosem maradtunk magunkra a nyi-
tott kérdéscinkkel. 

— Szegedi képző- és iparművé-
szek körében el-elhangzik a szemre-
hányás: a helybeli művészek is szíve-
sen részt vállaltak volna... 

— Annak idején, amikor a szín-
házban e lhelyezendő a lkotások szó-
ba kerültek, Szegeden nem voltak az 
adott műfajban d o l g o z ó művészek . 
Még nem volt gobel inkész í tő , a lám-
pákat is „ importá lnunk" kellett, a 
rézmunkákra sem akadt Szegeden 
vál la lkozó. 

— Egyszer valaki makacsnak jel-
lemezte. Az volt a színház esetében 
is? 

— A legnehezebb mindig, hogy az 
ember végigvigye (nyolc éven át ! ) az 
a lapgondolatát , hogy tudjon ragasz-
kodni az elképzeléséhez. De az ered-
mény rendszerint igazol . Sokan szó-
vá tették: miért szürke a k ő ? Erre én 
azt m o n d o m : nem szabad harsány-
nak lennie magának az élettérnek, 
majd színes lesz, ha megtelik embe-
rekkel. ( N e m is szeretem, ha a mun-
káimat üresen fo tózzák . Ú g y élette-
lenek.) 

— Ebben a beszélgetésben, szoká-
sával ellentétben és számomra meg-
lepően, „bőbeszédű" volt. Miért 
nem szeret beszélni a munkájáról? 

— Ott van készen. Ma estétől 
kezdve be lehet menni , meg lehet 
nézni, használható , kitárulkozott . 
Amit akartam, e l m o n d t a m . Anya-
gokkal , formákkal , fényekkel , ár-
nyékokkal . Beszéljenek róla azok , 
akik használják. 

kor láttam a kiégett falakat, nos , ak-
kor rájöttem: erre oda kell majd 
figyelni. 

— Mi volt a legnehezebb ? 
— Meghatározni az egyes munka-

fo lyamatok egymásutániságát , el-
tüntetni a néző szeme elöl a ház mű-
ködésének érhálózatát , a rengeteg 
csövet , vezetéket , kábelt. 

— Kritikus pillanat ? 
— A kiégett falak láttán, melyek a 

páholysort támasztották alá. 
— Szakmai újdonság ? 
— Együt tműködni o lyan szakmák 

mestereivel, amelyeket eddig nem is-
mertünk. S tukkó , aranyozás , a disz-
műlakatos- és g i p s z m u n k á k . . . 

— A nyolc évig tartó építési folya-
mat melyik fázisát szerette legjob-
ban? 

— A színpadtér átépítését. Fa he-
lyett végül is fémállványzattal o ldot-
tuk meg, hogy fe l juthassunk a régi 
tető szintjéig. Aztán hegymászók 
do lgoztak , meglepetések is értek, a 
díszletraktárból baletterem lett, 
ügyelni kellett az alátámasztás nél-
küli f ö d é m e k r e . . . Szóval a színpad-
ban van a legtöbb energiánk. 

— Kiket értsünk a többes szám 
alatt? 

— Veszelovszki Sándorékat , az 
ácsokat , Habik Láj j lóékat , az állvá-
nyozókat , a Fémm^ipkás Vállalat la-
katosait , Vízhányó Imrével az élen, 
Dudás Gyózőéke t , a Színháztechni-
kai Kisszövetkezettől . De nem hagy-
hatom ki Hell Istvánt, aki a színház-
felújításból ment. nyugdí jba . Őt Ko-
vács István követte a művezetői 
poszton . Mindenhez kellett érteniük. 
És Füredi Ferencnek is, a beruházási 
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vállalattól, aki szerintem a legtöbbet 
tudja ma az egés^ fo lyamatról , aki 
egyszemélyben volt műszaki e l lenőr, 
pénzügyi gázdá, Anyagbeszerző, ta-
nácsadó, szervező és . . . időközben 
nagyapa! 

— Kész a ház.,Hogy tetszik? 
— Először is: egy házat s o h a nem 

lehet befejezni . A b b a lehet hagyni 
egy b izonyos időpontban . Most . 

— Tehát: hogy tetszik? 
— Ami nagyon, az az e lőcsarnok. 

Persze elsősorbari tervezői érdem, 
hogy a nézőtéri földszint egybenyílik 
a két felső szinttel, s a nézőtérrel 
egyenrangúan színvonalas fogadótér 
alakult ki. 

— S mi nem tetszik ? 
— Az üzemi szárny igényesebb le-

hetne. A burkolatokra g o n d o l o k fő-
l e g . . . 

— Mit csinálna mai gyakorlottsá-
gával másképp? 

— Úgy érzem, nem rontottunk el 
semmit . 

— S végül: mióta hisz abban, 
hogy az 1986-os évadot itt kezdheti a 
társulat ? 

— Legalább egy éve biztosan tud-
tuk: meg lehel csinálni. 

PÁLFY KATALIN 

Meg sem merem m o n d a -
ni, hány éve (évtizede) 
volt , hogy először ül-

tem a nézőtéren. H o g y ültem, az 
persze túlzás, talán ha feszengést , 
ács ingózást , nyűglődést írok, 
pontosabban fejezem ki magam. 
Nem láttam ugyanis semmit a 
„zártszék" uto l só sorából egé-
szen addig, míg egy jegyszedő né-
ni meg nem könyörült rajtam, s 
előrébb nem vitt. Ha i f júkori em-
lékeimnek, s utóbbi irodalomtör-
téneti, sz ínházművészet i stúdiu-
maimnak hinni lehet, tán a János 
vitéz ment . (Horkits Erzsi, min-
den idők legjobb és mindentudó 
szegedi művészeti titkára biztos 

•k 1 m tényleg 

m e m - e a d. , .ck a negyvenes 
évek végen, ötvenes évek ele-
j é n . . . ) 

Sok mindenre emlékszem ab-
ból a délutánból . A zenekari ár-
kot a nézőtértől elválasztó mell-

És kinyílik a mesedoboz... 
véd puha-meleg bársonyára, 
hogy szünetben mekkora zajt 
csaptam a székkel , hogy a színé-
szekről azt hittem: é lő képes-
könyvfigurák csak, s a függöny 
le- és fe lengedése felel meg a la-
pozásnak. Később, már diákbér-
let-tulajdonosként az izgatott 
l egjobban: mi lehet ott bent, a ri-
valdán túl, miért tűnik el egy sze-
replő, ha elébe tül l függönyt bo-
csátanak le, hová húzzák fel a 
díszleteket egy-egy jelenet köz-
ben vagy végén, mi módja van a 
l a s s ú s ö u k i 

e s z e m m e l m . m j o n i t e v j : a 
kai, sz ínpadtechnika megoldások 
érdekeltek. x 

Gyerekkori kíváncsiságomat 
volt a lkalmam aztán alaposan ki-
elégíteni. Négy évig mondhat tam 

munkahelyemnek a Szegedi 
Nemzeti Színházat , s ezalatt meg-
tanultam: egyszerű világítási 
trükk á tüll mögött i láttatás vagy 
eltüntetés, s mi a különbség a 
rendezői j o b b oldal , meg a szín-
padon levő színész „ j o b b o s " irá-
nya között . Szavaknak tanultam 
meg új értelmüket: tábla = világí-
tástechnikai vezérlőpult , Tann-
háuser = egy b izonyos típusú 
színpadi d o b o g ó , (csak Szegeden 
használatos ilyen je lentésben a 
Wagner-opera c íme) , hú-
zó = díszlctcmclő szerkezet, ma-
gyarul t réger . . . 

Csoda-e hát, hogy amikor a 
színház felújítása megkezdődöt t , 
— akkor már újságíróként — 
rossz néven is vettem volna, ha 
nem nekem jut a szerep: időről 

időre bekísérni lapunk olvasóit az 
építkezésre, a falak közé , a szín-
pad alá, a zsinórpadlásra, a néző-
téri páholysorra, az új helyre ke-
rült b ü f é b e és ruhatárba, be a 
S Z Í N H Á Z - b a , mely — lám, csak 
megértük ezt a napot ! — ma újra 
élni kezd. Olyan, mint volt — és 
mégis más. Szebb is, meg más-
ként is „ l é l egz ik" . . . Mégis úgy 
érzem (s ezzel biztosan nem egye-
dül vagyok így), mintha valamit 
visszakaptunk volna, ami nyolc 
éven át hiányzott az é le tünkből . 
A k k o r is így ván ez , ha a „zárt-
szék" nincs t ö b b é és a kakasülő-
ről is j o b b a n látni, ha a székek 
sem csapódnak föl éles csattanás-
sal, meg a színészekről sem hi-
szem már, hogy mesehősök . De a 
l á n y o m . . . A gyerekeink újra kez-
d i k . . . Kinyílik előttük a képes-
könyv , a m e s e d o b o z és megeleve-
n e d i k . . . 

P. K. 


